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Ha nem törlik el a halálbüntetést, Kaiser Edét felakasztották volna 

Mór: tévedni emberi dolog? 

Ezzel a Scorpióval hajtották végre a vérengzést Móron Fotó: MTI/Füzesi Ferenc 

Folytatás az 1. oldalról 

Dr. Maráz Vúmosné kollégiumvezető véle-
ménye szerint az ilyen, később tévesnek bi-
zonyuló büntetőeljárások nem voltak, és 
nincsenek kódolva. 

- Mivel viszonylag gyakori, érdemes kitér-
ni arra, hogy az első fokú ítéletet sokszor 
megváltoztatja a másodfok, mert új szem-
pontok, bizonyítékok kerülnek elő, vagy egy-
szerűen a bíró eltérően ítéli meg az adott 
ügyet - tette hozzá Marázná. 

Hasonló véleményt fogalmazott meg Me-
rényi Kálmán nyugalmazott Csongrád me-
gyei főügyész is. A neves kriminológus, 
büntetőjogász mindenkit óva int a felelős-
ségkereséstől. Azt mondta, a sajtóinformá-
ciók alapján a büntetőeljárás alatt biztos 
követtek el hibát, ennek ellenére nem sza-
bad, nem lehet megkérdőjelezni, hogy a 

KAISER PERÚJÍTÁST KER 
Benyúj tot ta a perú j í tás i ind í tványt csütör tökön Kaiser Ede ügyében védője a Fővárosi Fel lebbvi te l i Fő-
ügyészségre. Dezső Anta l m e g i s m é t e l t e korábbi köz lését , m iszer in t a z i n d í t v á n y b a n a z szerepel , hogy 
az NN I ú jabb g y a n ú s í t á s a i o lyan új tényt j e l en tenek , a m e l y e k egy perú j í tás során Kaiser Ede f e l m e n -
t é s é t va lósz ínűs í t ik a mór i v á d p o n t alól. Hozzáte t te : a mór i ügyben te t t két rendőrségi köz leményt , 
a m e l y e k a z új e l e m e k e t t a r t a l m a z z á k , csa to l ta a perú j í tás i ind í tványához . 

rendőrök, az ügyészek és a bírók az akkori 
ismereteikre, közvetett bizonyítékokra, ta-
núvallomásokra hagyatkozva megalapozott 
döntést hoztak. Merényi Kálmán szerint ez 
még akkor is így van, ha időközben kide-
rült, nem az igazi tettesek kerültek rács 
mögé. A volt főügyész azt nem vitatta, hogy 
a tanulságokat le kell vonni, úgy véli, a mó-
ri ügy fordulata szerepelni fog a rendőr-, 
ügyész- és bíróképzésben. 

R E G I ES UJ S Z E R E P L Ő K 

2002. május 9-én, délben nyolc embert (biztonsági őrt, alkalmazottakat, ügyfeleket) lőttek agyon az Erste 
Bank móri fiókjában. A tettesek zsákmánya 7 millió 300 ezer forint volt. 
A rendőrség Kaiser Edét és Hajdú Lászlót gyanúsította meg a magyar kriminalisztika történetének legsúlyo-
sabb bűncselekményével. Az ügyészség azonban csak Kaisert vádolta meg tettesként, míg Hajdú ellen bűnse-
gédi bűnrészesség miatt emelt vádat. A Fővárosi Bíróság Kaiser Edét nyereségvágybél, több emberen elköve-
tett emberélés bűntettében tényleges életfogytig tartó fegyházbüntetésre ítélte. Hajdú Lászlót lőfegyverrel és 
lőszerrel visszaélés miatt ítélték el. Másodfokon a Fővárosi ítélőtábla Kaiser ítéletét helybenhagyta, Hajdú 
esetében új első fokú eljárást rendelt el. Az ügyészség a megismételt eljárásban, 2006 májusában módosítot-
ta a vádat: Hajdút már nem bűnrészességgel vádolta, hanem azzal, hogy ő volt Kaiser társa a bankban, tehát 
ő lőtte le az alkalmazottakat. Hajdú büntetőpere jelenleg is zajl ik a Fővárosi Bíróságon. 
Az ügyben egy hete váratlan fordulat történt, a rendőrség a veszprémi postásgyilkosság nyomozása közben 
elfogott két tatabányai férfit, N. Lászlót és W. Róbertet. Mind a ketten vallomást tettek, de nem csak a veszp-
rémi gyilkosságról, hanem a méri bankrablásról is beszéltek. A Nemzeti Nyomozó Iroda szerint bizonyítható, 
hogy N. László és társa, W. Róbert a móri bankrablás tettesei. Az előbbi férfi lakásán lefoglalták a bankban 
használt fegyvereket, de nem csak a Skorpió géppisztoly és egy pisztoly támasztja alá N. László és társa bű-
nösségét, hanem cipőnyomok és DNS-minták is. 

- Nem tagadom, megfordult a fejemben, 
hogy ha az Alkotmánybíróság 1990-ben nem 
törli el a halálbüntetést, akkor Kaiser Edét 
felakasztották volna - mondta Merényi Kál-
mán - , de hál' istennek, Magyarországon 
már nincs halálbüntetés. 

• 
Kíváncsiak voltunk arra is, hogy ügyvédek-

nek mi a véleményük, szerintük a móri ügy 
fordulatának lesz-e bármilyen hatása, befo-
lyása a magyar igazságszolgáltatásra. 

Krajkó Zoltán: - Kell, hogy legyen hatása! 
Ez az eset is arra hívja fel a figyelmet, hogy 
Magyarországon nem alkalmazzák megfele-
lően az ártatlanság vélelmének elvét. Védő-
ként találkoztam olyan esetekkel, amikor ár-
tatlanul ítéltek el embereket. 

Rényi Miklós: - Félő, hogy nem. Nagyon 
nagy baj, hogy a nyomozati szakban általá-
ban csak a gyanúsítottal szembeni terhelő bi-
zonyítékokat és súlyosbító körülményeket 
veszik figyelembe. így fordulhat elő az, hogy 
a bíróság kizárólag a rendelkezésére álló bizo-
nyítékok alapján helytelenül következtethet. 

Ifj. Szilágyi János:- Mindenképpen! Ez az 
ügy bizonyítja, hogy a Btk. módosítása hova 
vezetett az elmúlt 8-10 évben. Például jelen-
tősen csonkították a védekezés jogát. 

o . z . 

Lakossági fórumot tartott Szegeden a volt egészségügyi miniszter, a reformot minősítette 

Mikola szerint ez a vak ló bátorsága 
Az egészségügyi reform végső célja az 1500 mil-
liárd forintos egészségbiztosítási pénzalap feletti 
befolyás megszerzése - közölte Szegeden Mikola 
István. A volt egészségügyi miniszter a vizitdíj 
bevezetéséről személyes élményt mesélt. 

„Magántőkét akkor lehet bevonni az egészségügy-
be, ha van esély a megtérülésre. Magyarországon ez 
nem így van. A reformok előtt az egészségügy kon-
szolidációjára lett volna szükség" - közölte Mikola 
István, az Orbán-kormány szakminisztere tegnap 
Szegeden, az Alsóvárosi Művelődési Házban, aho-
vá a KDNP szegedi szervezetének meghívására ér-
kezett. A politikus az egészségügyi reformot „kami-
káze akcióhoz, egy vak ló bátorságához" hasonlí-
totta, melynek végső célja az 1500 milliárd forintos 
egészségbiztosítási pénzalap feletti befolyás meg-
szerzése. 

„Az új tőketulajdonosok nagyon szeretnének a 
magánbiztosítóikkal az egészségbiztosításba beke-
rülni. Az egész folyamat erről szól, nem a betegről, 
a gyógyításról. A gyógyítás nemcsak pénz, nem 
csak kettes számrendszer, molekula, hanem spiri-
tuális lelki tevékenység is" - hangsúlyozta. 

A hódmezővásárhelyi kórház lehetséges jövőjéről 
kérdeztük, mire a politikus közölte: még azt sem 
lehet tudni, hogy milyen lesz az új kórházi struktú-
ra. A tervek szerint március 5-én jelenti be a mi-

niszter. „Húzzák, halasztják, nem mernek nyilat-
kozni látván a lakossági ellenállást. Semmit nem 
tudunk sem az új, sem az átmeneti finanszírozás-
ról" - fogalmazott. 

A vizitdíjjal kapcsolatban személyes élményt 
mesélt: egy észak-magyarországi háziorvost a díj 
bevezetésének napján a falu szélére pofozkodókhoz 
hívták. Mikolától azt kérdezte: nyilvánítsa-e indo-
kolatlannak a kihívást és hajtsa-e be az ezer forin-
tokat. 

„Azt tanácsoltam, írjon valami sürgősségi diag-
nózist és menjen el onnan. Aztán arra gondoltam, 
hogy miként fog kinézni a népegészségügyi hivata-
los adattár? - kérdezte, majd válaszolt: - Hasonló 
esetek kapcsán tömegével írnak áldiagnózisokat az 
orvosok, mert ha nem fizeti be az ember a pénzt, 
akkor azt nekik kell pótolniuk. Ez méltatlan hely-
zet." 

Molnár Lajos külföldi útjával kapcsolatban kije-
lentette: az egészségügyi miniszter „nem sízni 
ment, annál sokkal nagyobb gondjai vannak". De 
konkrétumokat nem árult el. 

Mikola István a szegedi művelődési házban teg-
nap 17 órától lakossági fórumot tartott, ahol - töb-
bek között - a nemzetközi trendekről, a magyar 
egészségügyről, a lakossági terhekről beszélt. A fó-
rum megkezdése előtt közölte: „Kritikus leszek." 

GONDA ZSUZSANNA 
„A folyamat nem a betegekről 
s z ó l " Fotó: Segesvári Csaba 

Szakadás 
BAKOSANDRAS 

Mint valami Damoklesz-kard, úgy függ tegnap óta a szavazások 
eredményét jelző tábla az elnöki asztal fölött a megyei önkor-
mányzat Csongrád Termében. Múlt csütörtökön még a szemben 
lévő falon volt. Azért szerelték át, mert a terem végében ülő kép-
viselők eddig nem látták a szavazás eredményét. Az biztos, ez-
után még többen fogják nézni ezt a táblát. 

Egy hete megbukott a költségvetés: a megyei önkormányzat ve-
zetését adó polgári frakcióból négyen hiányoztak, közülük ketten 
nem jelezték előre távollétüket, sejthető, hogy nem véletlenül 
maradtak otthon. A tegnapi rendkívüli közgyűlésen aztán új frak-
ció alakult, a négy múltkori hiányzó és még két képviselő részvé-
telével. „Osztódással szaporodunk" - dörmögte valaki a bejelen-
tés után a polgári frakció asztalainál. „Szakad a Fidesz 7" - kérdez-
ték a szünetben a folyosón, persze nem a párt barátai. 

Szerintem csak folytatódik az a csata, ami már az önkormányza-
ti választások előtt elkezdődött a jobboldalon. A Fidesznek a parla-
mentben sikerült elérnie, hogy a megyei önkormányzatokat ne 
szüntesse meg a kormány. De arról, hogy mire jó, mire használható 
ma ez az ezeréves intézmény, megoszlanak a vélemények a párton 
belül Csongrád megyében. A mórahalmi fideszes polgármester, 
Nógrádi Zoltán és a vásárhelyi polgármester, Lázár János, a Fidesz 
megyei elnöke nem mindenben ért egyet. A választások után az 
előbbi tábora volt sikeresebb, most az utóbbi csapata próbálta meg-
erősíteni a pozícióit a hatalomban. Ennyi történt. 

Es mi történhet még? 
Bármi. De szerintem senkinek sem érdeke, hogy a jobboldal 

Csongrád megyében meggyengüljön. A közéletnek a mai állapot-
ban erős, és főleg józan és nyugodt pártokra van szüksége. Való-
színű, hogy a belső viták ezután a háttérben zajlanak. Ez így volt 
most is, együtt megszavazták a költségvetést. 

Elegáns gesztus lett volna a baloldaltól, ha egy héttel ezelőtt ki-
segíti a polgári frakciót, és megszavazza a büdzsét. A szocialisták 
azonban azt mondták: a többség felelőssége a költségvetés elfoga-
dása. Ehhez akkor azt is hozzá kell tenni: most csak a jobboldaltól 
lehet várni, hogy a megyei önkormányzatot igazán hasznossá te-
gye. Mert az igazi kérdés az, életben marad-e a megye milliárdos 
hiánnyal, hogy végképp a pártkatonák gyakorlótere marad, vagy 
igazi, az államnál jobb gazdája lesz a középiskoláknak, kórházak-
nak, és a megszorítások közepette is keres pénzt a fejlesztésre. 

Bodó Imiéék alaposan meglepték a közgyűlést 

Kettévált a polgári 
oldal a megyén 
Hat képviselő kivált tegnap a 
megyei közgyűlés polgári olda-
lából, és Szövetség néven új 
frakciót hozott létre. A hatból 
kettő alelnök. A polgáriakkal 
együtt az új frakció is megsza-
vazta a költségvetést, amelyet 
az egy héttel ezelőtt előterjesz-
tett formában fogadtak el. 

Mivel egy héttel ezelőtt nem kap-
ta meg a huszonegy támogató 
szavazatot a költségvetés, rendkí-
vüli ülést kellett összehívni a me-
gyeházán. Az ülés elején Bodó Im-
re bejelentette, hogy Szövetség 
néven új frakciót alakított hat 
képviselő: rajta kívül még Ádók 
János, Gonda János, Ozgyin Mi-
hály, Zakar Péter, Kovács Kálmán 
- utóbbi kettő alelnöke a megyei 
közgyűlésnek. Bodó az új frakció 
vezetője. Az ülésen szót kért Be-
csey Zsolt európai parlamenti 
képviselő, aki arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy a dél-alföldi régió-
nak érdemes önálló képviseletet 
nyitnia Brüsszelben, ez segítené 
az itteni pályázatok melletti lob-
bimunkát. Molnár József, az 
MSZP-SZDSZ-frakció tagja arra 
kérte a polgári oldalt, nyilvánít-
sák ki, hogy a második félévben is 
odaadják az étkezési hozzájáru-
lást a megye által fönntartott in-
tézmények 4310 dolgozójának. 
Az ügyben szünetet rendeltek el a 
közgyűlés többsége nem támogat-
ta a javaslatot. A költségvetést vi-
szont most sikerült megszavazni: 
24 igen, 3 nem és 7 tartózkodás 
mellett, a polgári frakció és a Szö-
vetség együtt szavazott. 

Az ülés utáni tájékoztatón Mar-
tonosi György frakcióvezető azt 
mondta, a bizottsági üléseken úgy 
tapasztalta, mindenki - a balolda-
li képviselők is - támogatóan állt 
hozzá a büdzséhez, pedig nehéz 
volt egymilliárdos mínusszal 
költségvetést készíteni. Magyar 
Anna elnök hozzátette: a szak-
szervezetek mind támogatták a 
tervezetet. Szeretnék odaadni a 
második félévben az étkezési hoz-
zájárulást, de csak akkor szabad 

ígérni, ha az ígéret biztosan meg 
is tartható, és 114 millió forint 
nagyon sok pénz. 

A tájékoztatón Martonosi 
György azt mondta, a frakcióalapí-
tás új fejlemény. Kérdésünkre, en-
nek lesz-e valami következménye a 
Fideszen belül, és érinti-e ez a kép-
viselők Fidesz-tagságát, azt vála-
szolta: erre még nem lehet felelős 
választ adni. A polgári frakció meg-
vizsgálja a helyzetet. Magyar Anna 
pedig azt mondta, „az összetételt is 
figyelembe véve talán azt lehetne 
mondani, hogy Vásárhely üzent 
Budapestre, a Szövetségnek." 

- Nem akartunk üzenni senki-
nek sem - mondta lapunk {elve-
tésére, az elnöki megjegyzésre re-
agálva a vásárhelyi Adók János. -
Ma én mindent megszavaztam, 
amit az elnök előterjesztett. 
Ugyanakkor nem tagadom, hogy 
belső ügyekben, vitákban Zakar 
Péter és Kovács Kálmán alelnö-
köket támogatom. 

B. A. 

HAT S Z 0 V E T S E G E S 
Az új frakció megalakulásának 
okait firtató kérdésre Bodó Imre 
azt mondta, a Fidesz-Magyar Pol-
gári Szövetség az újabb magyar 
demokrácia legnagyobb gyűjtő-
pártja, amelyet sokszínűség jelle-
mez. Hamarosan a megyén is frak-
ciószövetség jön létre, olyan, ami-
lyen a szegedi közgyűlésben és a 
parlamentben is működik a Fidesz 
és a KDNP k ö z ö t t . - A cél: a lehető 
leghatékonyabb megjelenítése a 
szövetségi politikának - mondta 
Bodé. Hozzátette: a két frakciónak 
mindig közös álláspontot kell kép-
viselnie a közgyűlésben, ezzel is 
jelezve választóiknak, hogy a jobb-
oldali frakciészévetség egységes, 
és az is marad. A kettős tagság a 
Fideszben megengedett, ezzel a 
lehetőséggel többen is élnek. így a 
KDNP-nek és a Fidesznek is tagja 
Ádók János, Bodé Imre, Gonda Já-
nos és Kovács Kálmán. Zakar Péter 
a Nemzeti Fórum politikusa, Oz-
gyin Mihály pedig a Magosz tagja. 


